

Department : Agricultural Economics

Field of study : Agricultural Economics

Scientific Degree : Ms.C.

Date of Conferment:

Title of Thesis : **THE ROLE OF FISH COOPERATIVES IN DEVELOPMENT PRODUCTION AND MARKETING FISH SYSTEMS**

Name of Applicant: Samar Eid Ahmed Ali Mazal

Supervision Committee:

- Dr A. Y. Awad : Prof. of Agricultural Economics, Fac. of Agric., Menoufia Univ.

- Dr. M. M. Mostafa : Prof. of Agricultural Economics, Fac. of Agric., Menoufia Univ.

- Dr. M. M. Abd-El Moneim: Prof. of Agricultural Economics, Fac. of Agric., Menoufia Univ.

ABSTRACT: *In view of the role of fisheries cooperatives in the development of fish production and marketing systems, the fisheries sector is an important sector in the national economy, accounting for 6.7% of the total value of agricultural production, 19% of the total value of animal production in the period 2004-2015), The study aimed to identify the role of cooperative societies as one of the cornerstones of the fisheries sector development strategy. It is one of the civil society organizations that has increased interest in it to participate in the development process. Egypt is one of the developing countries suffering from increasing population. Energy The statistics indicate that Egypt is one of the most important fish producing countries from fish farming activity. The output of this activity in 2015 is estimated at 1,175 million tons. The study includes six sections , The study relied on following the extrapolation method in the economic analysis in terms of descriptive, quantitative approach and quantitative analysis, while the results of the study to many of the results and therefore the study recommends the following recommendations.*

Key words:

عنوان الرسالة: دور التعاونيات السمكية في تطوير نظم الإنتاج والتسويق السمكي
اسم الباحث : سمر عيد أحمد مظل
الدرجة العلمية: ماجستير فى العلوم الزراعية
القسم العلمى : اقتصاد زراعي
تاريخ موافقة مجلس الكلية :

لجنة الإشراف: أ.د/ عادل يوسف عوض أستاذ الاقتصاد الزراعي ، كلية الزراعة، جامعة المنوفية
أ.د/ محمد مدحت مصطفى أستاذ الاقتصاد الزراعي ، كلية الزراعة، جامعة المنوفية
أ.د/ محمود محمد عيد المنعم سعد أستاذ الاقتصاد الزراعي ، كلية الزراعة، جامعة المنوفية

الملخص العربي

أنطلاقاً من دور التعاونيات السمكية في تطوير نظم الإنتاج والتسويق السمكي، فإن قطاع الثروة السمكية يعد من القطاعات الهامة فى الاقتصاد القومى حيث يساهم بحوالى 6,7% من القيمة الكلية للإنتاج الزراعى ، 19 % من القيمة الكلية للإنتاج الحيوانى فى متوسط الفترة (2004-2015)، استهدفت الدراسة التعرف على دور الجمعيات التعاونية أحد الأركان الأساسية فى إستراتيجية تنمية قطاع الثروة السمكية، وهى أحد منظمات المجتمع المدنى الذى تصاعد الاهتمام به للمشاركة فى العملية التنموية، وتأتى مصر كاحدى الدول النامية والتي تعاني من تزايد السكان، وما ترتب عليه من عدم قدرة طاقة الإنتاج بالدولة عن تلبية الاحتياجات المتزايدة من السلع الغذائية، وعلى رأسها البروتينات الحيوانية، وتشير الاحصاءات السمكية الى أن مصر تعتبر من أهم الدول المنتجة للأسماك من نشاط الاستزراع السمكى، حيث قدر الناتج من هذا النشاط عام 2015 بنحو 2، 1 مليون طن، وتحتوي الدراسة على ستة أبواب، اعتمدت الدراسة على إتباع المنهج الاستقرائى فى التحليل الاقتصادى من الناحية الوصفية ، والمنهج الاستنباطى من الناحية الكمية ، وبينما اسفرت نتائج الدراسة الي العديد من النتائج والتوصيات التي تتعلق بالمصايد الطبيعية والاستزراع السمكي.